



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي
جامعة الموصل
كلية الحقوق

الارتباط الاجرائي وأثره في حسم الدعوى المدنية دراسة مقارنة

إبراهيم احمد عطوان الجبوري

رسالة ماجستير في القانون الخاص

إشراف

د. علي عبيد الحديدي

مدرس قانون المرافعات المدنية والاثبات

المستخلص

يحتل الارتباط الاجرائي في نطاق قانون المرافعات المدنية أهمية بالغة، بوصفه الاداة الفنية التي تعمل على تحقيق حسن سير الإجراءات القضائية في الخصومة المدنية، بوصفها عملاً اجرائياً مركباً تبتدأ برفع الدعوى وتنتهي بصدور الحكم فيها، اذ يعمل على ايجاد صلة وصل بين الإجراءات القضائية المتقاربة، لكي تتمكن هذه الاخيرة من تحقيق الأثر النهائي المنشود منها، الا وهو اصدار حكم مكتسب لحجية الاحكام، فضلاً عن دوره في تبسيط الشكلية مما يساهم بالحد من ظاهرة بطء التقاضي، ويحقق مبدأ الاقتصاد في الإجراءات سواء من حيث توفير الوقت أو الجهد أو النفقات أو من حيث منع صدور أحكام متعارضة أو يصعب تنفيذها، ومن ثم ضمان حسن سير العدالة في إجراءات التقاضي والتي تعدّ هدفاً عاماً يسعى المشرع الإجرائي إلى تحقيقه.

الا انه لا يمكن تحقيق غاية الارتباط الاجرائي إلا بتوافر عناصره وشروطه في ضوء القواعد القانونية التي توجب أو تجيز إقراره بين الإجراءات بحسب فلسفة المشرع في كيفية تحقيق الأهداف التي يصبوا إليها، وإذا كان الارتباط الاجرائي يوصف بأنه صلة بين دعويين او اجرائين قضائيين تستلزم توحيدهما ونظرهما معا أمام محكمة واحدة، الا انه يمتد في مراحل الدعوى كافة ابتداء من تقديم عريضة الدعوى ودفع الرسم عنها وصولاً الى صدور الحكم النهائي الحاسم للنزاع ومراجعة طرق الطعن القانونية في الأحكام وسواء على صعيد عمل اجرائي واحد ام عديد من الاعمال.

ويتم التمسك به كدفع من الدفوع التي اتاح القانون للخصوم اثارها والتمسك بها، سواء بالدفع بالاحالة لتوحيد الدعويين للارتباط اذا كانتا مرفوعتين أمام محكمتين او بالضم اذا كانتا منظورتين امام محكمة واحدة ام باحداث دعوى جديدة في اثناء نظر الدعوى الاصلية، ويترتب على توفر صلة الارتباط هذه، صحة ومشروعية إجراءات التقاضي، في حين ان فقدان هذه الصلة يؤدي الى ترتيب بعض الجزاءات الاجرائية المنصوص عليها في قانون المرافعات، نتيجة عدم مراعاة الشكلية القانونية او لفقدانها لصفاتها الاجرائية بفقدان ركن من اركان العمل الاجرائي.

وللارتباط الاجرائي آثار عديدة في ميدان الخصومة المدنية سواء في الاختصاص القضائي بتوسعته أم بسلبه، أم في مجال وحدة الخصومة بتوسيع نطاقها، أو في عملية اصدار الحكم وتصحيحه وتفسيره أم في مجال الطعن بالأحكام القضائية، وكل ذلك استلزم بيان ماهيته ونظامه الاجرائي وآثاره الموضوعية منها والإجرائية.

Abstract

The procedural correlation within the scope of the law of other civil procedures is of great importance, as it is the technical tool that works to achieve the proper conduct of the judicial procedures in the civil litigation ‘as it is a complex procedural act that begins with the filing of the case and ends with the issuance of the judgment in it ‘as it works to find a correlation between the convergent judicial procedures ‘In order for the latter to be able to achieve the desired final effect ‘which is the issuance of an acquired judgment for the authority of the judgments ‘as well as its role in simplifying formality ‘which contributes to reducing the phenomenon of slow litigation, and achieves the principle of economy in procedures, whether in terms of saving time ‘effort ‘expenses ‘or in terms of Preventing the issuance of conflicting judgments or difficult to implement ‘and thus ensuring the proper conduct of justice in the litigation procedures, which is a general goal that the procedural legislature seeks to achieve.

However, the purpose of the procedural correlation can only be achieved by the availability of its elements and conditions in the light of the legal rules that require or allow its approval between procedures according to the legislator’s philosophy on how to achieve the goals they aspire to, and if the procedural correlation is described as a correlation between two lawsuits or two judicial procedures that require their unification and consideration together. Before a single court ‘however ‘it extends throughout all stages of the lawsuit ‘starting from submitting the lawsuit petition and paying the fee for it ‘all the way to the issuance of the final decisive judgment of the dispute and the review of the legal methods of appealing the judgments ‘whether on the level of one procedural act or many acts.

It is adhered to as one of the defenses that the law allowed the litigants to raise and adhere to, whether by advocating the referral to unify the two cases for linkage if they were filed before two courts ‘or by joining if they were considered before one court ‘or by creating a new case during the consideration of the original case. The validity and legality of the litigation procedures ‘while the loss of this connection leads to arranging some procedural penalties stipulated in the pleadings law ‘as a result of non-observance of legal formality or the loss of its procedural character by losing one of the pillars of the procedural work.

The procedural correlation has many effects in the field of civil litigation, whether in the judicial jurisdiction by expanding it or depriving it ‘or in the field of litigation unity by expanding its scope ‘or in the process of issuing a judgment, its correction and interpretation ‘or in the field of appealing judicial rulings ‘all of which necessitated a statement of its nature, its procedural system and its substantive and procedural effects.

**Ministry of Higher Education
and Scientific Research
University of Al Mosul
college of Law**



The procedural Correlation and its impact on resolving the civil case -A comparative study -

Ibrahim Ahmed Atwan Al-Jubouri

Master's thesis in private law

Supervised by

**Dr. Ali Obaid Al Hadidy
Civil Procedural and Evidence Lecture**

1444 A.H.

2022 A.D.